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پنج شنبه 20 ارديبهش��ت 1397 | 23 شعبان 1439 || روزنامه جوان |  شماره 5368 از حركت هاي نمادين تا دو راهي دولت!    
امريكا از برجام خارج! و اوج بزرگنمايي و عمليات رواني امريكايي انجام 
شد. از اين پس هر كاري در حوزه عمليات رواني و انتظارات رواني كاملًا 

به عملكرد مسئولان و تصميم سازان نظام بازمي گردد. 
ما اگر ت��ا اين حد اعتياد به نف��ت و درآمدهاي نفتي نداش��تيم و همه 
تخم مرغ ها يم��ان را در اين س��ال ها در برجام نريخته بودي��م و آن را 
باغي تصور نمي كرديم كه همه بايد منتظر گلابي هايش باش��ند، اگر 
نمي خواس��تيم همه مش��كلات اقتصادي را با برجام و سرمايه گذاري 
خارجي حل كنيم، لابد وضع مان بهتر از زمان حاضر بود. شايد اكنون 
مفهوم دلواپسي برخي از كارشناسان را فارغ از جريانات سياسي درباره 

برجام بهتر دريافته باشيم. 
 اما اكنون كه در چنين شرايطي هستيم، چه بايد بكنيم؟ 

ما مي توانيم به حركت هاي نمادين خود ادامه بدهيم و پرچم امريكا و 
برجام را در مجلس بسوزانيم و رئيس مجلس هم از آتش زدن مجلس 
نگران شود و بگويد: آتش هم نمي گيرد! يا زانوي غم به بغل بگيريم كه 
چرا چنين شد و همچنان منتظر خروج س��اير اعضاي 1+5 بشويم يا 
تنها به اين جمله بسنده كنيم كه كاش طور ديگري مي شد يا مسيري 
ديگري را دنبال كنيم و دوباره ماه ها و سال ها امورات را به اميد گشايشي 
جديد به حال خود رها كنيم يا اينكه با اتكا به تجربه هاي قبلي و نقاط 
قوت و ضعف خود و با نگاهي بلندمدت به مسائل اقتصاد كشور و با اجماع 

همگاني در عمل به فكر تبديل تهديدها به فرصت ها باشيم. 
ضرب المثلي هس��ت كه مي گويد: كس نخارد پش��ت من جزو ناخن 

انگشت من!
توجه به پتانسيل هاي موجود اقتصاد كشور نشان مي دهد كه اقتصاد ايران 
بسيار بعيد است كه به اين زودي ها زمينگير شود و با كمبود جدي مواجه 
شود. البته منظور نگارنده انكار مطلق اثر تحريم هاي جديد و آتي نيست ! 
بلكه تأكيد بر درك واقعيت ها و طراحي نقشه راهي براي مسير سخت آتي 
است؛ مسيري كه تنها با تحمل سختي و صبر به سرانجام مناسب مي رسد، 

نه با وعده هاي بي برنامه و اتكا به قول هاي وزير امور خارجه امريكا ! 
بنابراين با توجه به جميع جهات اكنون دولت بر سر دوراهي جدي اي 
قرار گرفته كه يكي از راه ها ادامه رويه پنج ساله قبلي و تأكيد بر تمركز 
مذاكره با غرب است؛ غربي كه نشان داده با توجه به مانيفست سياسي 

جمهوري اسلامي ايران قابل اعتماد نيست.
راه دوم در عين تلاش براي ديپلماس��ي منطقي در حوزه اقتصاد، بايد 
به مردمي كردن اقتصاد توجه ش��ود. بديهي است اين راه دوم نيز تنها 
با ش��عارهاي انتخاباتي و حرف زدن در پشت تريبون مسير نمي شود، 
بلكه بايد در اين راه بيش از همه شرايط همكاري را براي فعاليت بخش 
خصوصي و مردم فراهم كرد و موانع كسب و كار را برداشت و زمينه را 

براي به كار گيري نيروي انساني متخصص در حوزه خود فراهم كرد. 
نمي توان سرمايه را در محيطي اينچنيني و در حالي كه سود همچنان در 
بازارهايي مانند طلا و بانك بالاست با سخنراني به همت توليد كشاند.  اگر 
قرار است يك ماه به افرادي كه مثلًا در حوزه خريد سكه سرمايه گذاري 
كرده اند و 500 ميليارد تومان سود برده اند، بايد براي توليد يارانه اي بيش 
از اين اعطا و سود آن را تضمين كرد. اين دستگاه هاي بزرگ دولتي با خدم 
و حشم بايد در خدمت توليد قرار بگيرند و تا زماني كه ما چنين نكنيم و 
چنين اراده اي در دولت و حاكميت قرار نگيرد، بايد نگراني هاي تكراري را 
تجربه كنيم. بياييد باور كنيم، اگر قرار است اوضاع بهتر شود، بي برجام يا 
با برجام يا برجام نيم بند آنچه در اقتصاد نيازمنديم عزت نفس مردم است 
وگرنه وقتي خود مردم قادر به سرمايه گذاري در داخل نباشند، وقتي خود 
مردم قادر به ساخت آن نباشند هيچ خارجي اي هم نه مي تواند و نه تمايل 

دارد كه دايه مهربان تر از مادر باشد ! 

رئيس اتاق اصناف خبر داد
 اختصاص دلار ۴۲۰۰ توماني 

به اتحاديه هاي صنفي
رئيس اتاق اصن�اف ايران گف�ت: اتحاديه هاي صنف�ي مي توانند 
همانند بخش صنعت از دلار با نرخ 4 هزار و 200تومان استفاده كنند. 
به گزارش »صداوسيما«، علي فاضلي گفت: در تعامل با دولت مقرر شد، 
اتحاديه هاي صنفي از جمله افراد حقيقي و حقوقي براي تأمين ارز مواد 
اوليه، ماشين آلات، مواد جانبي و كالاهاي مصوب و ثبت سفارش آنها از 
ارز 4 هزار و 200توماني استفاده كنند. وي گفت: در كار گروه تنظيم بازار 
كه با محوريت وزير صنعت و با حضور اتاق اصناف برگزار ش��د، تصميم 
گرفته ش��د كه همه اتحاديه ها از ارز با نرخ مصوب استفاده كنند و هيچ 
محدوديتي براي ثبت سفارش آنها وجود ندارد. وي افزود: اگر اتحاديه هاي 
صنفي در گمركات مشكلي براي ثبت سفارش داشته باشند، مي توانند 
اين موضوع را به اتاق اصناف اطلاع دهند و با هماهنگي كه با مركز توسعه 
صادرات انجام شده است، براي حل مشكل آنان اقدام خواهد شد. فاضلي 
گفت: در بخش صنوف توليدي و خدم��ات فني بيش از 450هزار بنگاه 
كوچك و متوسط در كشور فعاليت دارند كه در برخي موارد مزيت آنها از 
صنعت بالاتر است. وي افزود: از روزگذشته اقدامات اوليه براي تخصيص 

ارز و واردات كالاهاي اتحاديه هاي صنفي آغاز شده است.
........................................................................................................................

1/5ميليارد دلار به اشتغال پايدار روستايي 
اختصاص يافت

مديركل دفتر تجهيز و توس�عه زيرس�اخت ها و س�رمايه گذاري 
س�ازمان تع�اون روس�تايي اي�ران از اختص�اص يك ميلي�ارد و 
500ميلي�ون دلار اعتبار از صندوق توس�عه ملي ب�راي طرح هاي 
اشتغال پايدار و توليدي داراي شرايط به روستاهاي كشور خبر داد. 
به گزارش »ايرنا«، محسن اسفندياري روز گذشته در نشست بررسي 
طرح هاي اشتغالزايي روس��تايي چهارمحال و بختياري اظهار داشت:  
با تصويب هيئت وزيران اين ميزان تس��هيلات ارزان قيمت كه از اواخر 
سال گذشته شروع شده تا پايان نيمه نخست سال جاري قابل پرداخت 
است. به گفته وي، سود تسهيلاتي كه بانك هاي عامل مكلف به پرداخت 
آن هستند، در مناطق روس��تايي 6درصد و در مناطق شهري كمتر از 

10هزار نفر، بالاي 10درصد خواهد بود. 
مديركل دفتر تجهيز و توسعه زيرساخت ها و سرمايه گذاري سازمان تعاون 
روستايي، از بي سابقه بودن اختصاص بودجه براي ايجاد اشتغال پايدار در 
روس��تاها خبر داد و تصريح كرد: حدود نيمي از اين تسهيلات مربوط به 
بخش كشاورزي است. وي با بيان اينكه وثيقه بانكي براي دريافت تسهيلات 
اشتغالزايي در روستاها، زمين مسكوني، كشاورزي و ماشين آلات خواهد 
بود، تأكيد كرد: يكي از عمده ترين اهداف در پرداخت تس��هيلات ايجاد و 
تكميل حلقه هاي تكميل��ي بخش توليد و حمايت از نيروي مولد اس��ت. 
اسفندياري، تعداد تعاوني ها و تشكل هاي تعاون روستايي كشور را 7هزار 
مورد ذكر و تأكيد كرد: امسال با تمهيدات انديشيده شده حدود يك هزار 
طرح اشتغالزايي پايدار و توليدي در مناطق روستايي براي دريافت تسهيلات 
معرفي خواهند شد. همچنين جان محمد الله ياري مديركل تعاون روستايي 
چهارمحال و بختياري با اشاره به فراهم شدن ايجاد اشتغال در100طرح 
توليدي و اشتغالزايي روستايي استان براي دريافت تسهيلات گفت: از اين 
تعداد 20 طرح مصوب و با انجام فرآيند اداري براي دريافت وام به بانك هاي 
عامل معرفي ش��دند. وي طرح هاي مصوب را در قالب تعاوني هاي صنايع 
دس��تي و توليدي زنان روس��تايي، توليدي، فرآوري محصولات توليدي 
روس��تايي و گياهان دارويي عنوان كرد. به گزارش »ايرنا«، چهارمحال و 

بختياري 192تعاوني با بيش از 90 هزار عضو دارد.

 آسيب شناسي حذف برندهاي معروف 
در گفت وگو با عضو هيئت مديره خانه صنعت ايران 

مديران ضعيف برندها را نابود مي كنند!
در حالي كه اغلب كارشناس�ان اقتصادي بر برند سازي ملي تأكيد 
دارند و پيشرفت در صنعت برندينگ را عامل رشد صنعت عنوان 
مي كنند، يك عضو هيئت مديره خانه صنعت ايران معتقد اس�ت 
ك�ه تعطيلي و توق�ف تولي�د برنده�اي قديمي مث�ل ارج، كفش 
ملي و آزماي�ش به دليل ضعف مديرانش�ان در به روز رس�اني اين 
صنايع بوده و در ش�رايط فعلي بهتر اس�ت تعصبي روي برندهاي 
قديمي نداش�ته باش�يم و به برند هاي معروف فعل�ي توجه كنيم. 
اهميت برند سازي ملي همانند ويترين براي مغازه است. هرچه قدر يك 
مغازه اجناس خوب و معتبري براي فروش بياورد، اما ويتريني براي نمايش 
كالا وجود نداشته باشد، قطعاً شكست خواهد خورد. به عبارتي اگر ايران 
محصولات خوب و باكيفيت را در قالب يك برند مطرح توليد مي كرد، امروز 
آن برند مشتري خودش را داشت و زماني كه اعتماد مشتري جلب مي شد 
به سختي مي توانست از برند مورد علاقه اش چشم پوشي كند و به سراغ 
برند ديگري بروند. متأسفانه در ايران اغلب برندهاي قديمي و خوشنام در 

سال هاي اخير يكي بعد از ديگري تعطيل مي شوند. 
در روزگار نه چن��دان دور، كارخانج��ات و مراكزي در اي��ن مرز و بوم 
مش��غول به فعاليت بودند كه محصولات آنها در ن��زد ايرانيان احترام 
بسياري داشت، به طوري كه توليداتشان بازار كشور را قبضه و تسخير 
كرده بود و انصافاً محصولاتشان از كيفيت بالايي نيز برخوردار بودند و 
خانوارهاي ايراني با افتخار آن را خريداري مي كردند. اما امروز از آن نام 
با افتخار هيچي باقي نمانده، حيات و بقاي آنها به ضرب و زور تنفس هاي 
مصنوعي اس��تمرار پيدا مي كند. تنفس هايي كه هيچ تضميني براي 

اثرگذار بودن ادامه حيات پيكر بي جان يا نيمه جان آنها وجود ندارد. 
ارج، آزماي��ش، پارس الكتريك، كفش نهرين، ب��لا، كفش ملي و لوازم 
خانگي شهاب اس��امي ای هستند كه براي بس��ياري از ايرانيان يادآور 
خاطراتي نوستالوژيك است، اما متأس��فانه از دهه 60 به بعد، آرام آرام 

جايگاه پرافتخار اين برندها با لغزش همراه شد. 
يك عضو هيئت مدي��ره خانه صنع��ت ايران درگفت و گو ب��ا »جوان« 
درباره دلايل تعطيلي صنايع قديمي گفت: بسياري از اين كارخانجات 
مشكلات ساختاري دارند و از قافله صنعت روز دنيا عقب مانده اند. برخي 
مي گويند، اجراي قانون هدفمندي يارانه ها موجب از رده خارج شدن 
اين كارخانجات قديمي ش��ده، در حالي كه افزايش قيمت حامل هاي 

انرژي تأثير چنداني بر توليد اين كارخانجات نداشته است. 
آرمان خالقي افزود: البته بخش صنعت موظف بود، مابه التفاوت افزايش 

نرخ ارز را به كارخانجات پرداخت كند كه متأسفانه خلف وعده كرد. 
وي افزود: اين صنايع اگر به موقع توليداتش��ان را ب��ه روز مي كردند، 
قطعاً مشكلات فعلي گريبانگيرش��ان نمي شد. وي تصريح كرد: برخي 
از توليدكنندگان قديمي مانند كفش وين ب��ه موقع تجهيزاتش را به 
روز كرد، اما كفش ملي كه وابس��ته به بودجه دولتي اس��ت، به دليل 
ضعف مديريتي نتوانس��ت خود را به روز نگه دارد. البت��ه اخيراً با يك 
شركت فرانسوي قرارداد توليد منعقد كرده و با برون سپاري و سفارش 
توليد انبوه تحت عنوان كيگرز تلاش مي كند بار ديگر س��ر پا بايستد. 
خالقي تصريح كرد: برخلاف كفش و پوشاك، بازار لوازم خانگي كشش 
فراواني دارد و اگر برندهاي قديمي تعطيل شده باشد، بار ديگر بتوانند 
س��رمايه گذاري كنند و خود را به توليدات روز دنيا نزديك كنند قطعاً 
بازار پررونقي خواهند داشت. اما با توجه به شرايط فعلي اقتصاد بعيد 
به نظر مي رسد كه بتوانند سرمايه گذار جذب كنند و به روز شوند. وي 
در پاسخ به اين سؤال كه آيا احياي اين كارخانجات اقتصادي است يا 
خير، افزود: نبايد تعصبي روي برندها داشته باشيم، به هر حال صنايع 
و كارخانجات روزي متولد و روز ديگر تعطيل مي شوند. اصرار بي جا بر 
حيات اين صنايع به اعتقاد بنده اتلاف منابع است، مگر اينكه مديريت 

تغيير كند و مشكلات توليد عارضه يابي شود. 
   تا زماني كه براي قاچاق تقاضا وجود دارد، قاچاق ادامه دارد

اين عض��و هيئت مدي��ره خانه صنعت با اش��اره به هم��كاري مجلس 
براي توقف واردات به ص��ورت قاچاق افزود: اگ��ر نصب صندوق هاي 
خريد و فروش كالا با موافقت مجلس در صنوف نصب ش��ود، به شدت 
قاچاق كاهش مي يابد. دولت لايحه اي به مجلس ارسال كرده كه با نصب 
ماشين هاي صندوق ميزان كالاي وارد شده به فروشگاه و نحوه واردات 
و توليد آن ذكر مي شود. وي معتقد است كه اگر در قفسه فروشگاه ها 
جنس ايراني و خارجي ب��ا كيفيت و قيمت مناس��ب در كنار هم قرار 
بگيرند، مي توانيم ادعا كنيم كه در سال 97 توانسته ايم در فرهنگسازي 
اين شعار، موفق ش��ده ايم. خالقي همچنين در پاسخ به سؤالي درباره 
مشكلات صنعت و توليدكنندگان با افزايش نرخ ارز گفت: آمار دقيقي 
از ميزان صنايعي كه به مش��كل برخورد كرده اند، فعلًا نداريم. اما اگر 
دولت نتواند ب��ه وعده هايش در تأمين ارز عمل كن��د، اعتماد عمومي 
كاهش يافته و واردات كالاهاي خارجي افزايش نمي يابد. وي افزود: تنها 
توليدكنندگاني به راحتي مي توانند توليد كنند كه وابستگي كمتري به 

تأمين مواد اوليه و ارز واردات داشته باشند.

8/5ميليارد تومان دريافتي نهاد 
رياست جمهوري در فروردين بابت چه بود؟    
در پي تأكي�د رئيس جمهور بر شفاف س�ازي و مطلع ش�دن مردم 
از جزئي�ات امور، لازم اس�ت دول�ت درخصوص عملك�رد بودجه 
۹۷ اعلام كن�د، در يك ماه اخي�ر چه مبالغي را باب�ت چه  خدمتي 
به چه  اف�رادي در نه�اد رياس�ت جمهوري پرداخت كرده اس�ت. 
به گزارش »تسنيم«، چند روز قبل رئيس جمهور با هشتگ هاي جريان آزاد 
اطلاعات و شفافيت در صفحه شخصي اش در فضاي مجازي نوشت: »دنياي 
امروز، دنياي سرعت و ارتباطات است، اگر مي خواهيم در كشور فساد از بين 
برود، راه آن اطلاع داشتن مردم و جوانان از امور است، چراكه بدون اطلاع 
مردم، شفافيت و حضور جوانان و تنها با دادگاه و نيروي امنيتي نمي توانيم 
با فساد مقابله كنيم.« به نظر مي رسد رئيس جمهور به نكته درستي اشاره 
كرده اس��ت و راه مبارزه با فساد، ايجاد ش��فافيت به خصوص در مباحث 
اقتصادي است، بنابراين همان طور طي فروردين امسال، خزانه داري كل 
حداقل در هفت رديف مجزا پرداخت هايي را در تاريخ هاي متفاوت به نهاد 
رياست جمهوري داشته اس��ت. جمع مبالغ پرداخت شده در رديف هاي 
مختلفي )149-673- 1296-1723. . . 1727( كه از گزارش خزانه داري 
كل كشور )به صورت دستي( به دست آمده نشان مي دهد، در فروردين ماه 
حدود 4ميليارد تومان تنها بابت حق��وق و جمعاً 8/5ميليارد تومان بابت 

حقوق و هزينه هاي اجتناب ناپذير به اين نهاد پرداخت شده است. 
در اين بين چند سؤال براي افكار عمومي ايجاد شده است، اول اينكه 
براي شفافيت در پرداخت تنها انتشار يك گزارش خام كه تعدادي عنوان 
و رقم در آن ذكر شده باشد، به هيچ عنوان كفايت نمي كند و اتفاقاً باعث 
عدم شفافيت و ايجاد برداشت هاي سوء براي مردم مي شود. به عنوان 
مثال دولت )سازمان برنامه و بودجه، س��ازمان اداري و استخدامي يا 
خزانه داري كل( بايد اعلام كنند، اين مبل��غ 4ميليارد تومان كه بابت 
حقوق و مزاياي مستمر كاركنان نهاد رياست جمهوري پرداخت شده 
دقيقاً توس��ط چه تعداد كارمند دريافت شده اس��ت. مديران نهاد چه 
ميزان حقوق دريافت ك��رده يا نيروهاي ب��ا رده پايين تر چه ميانگين 
دريافت حقوقي داشته اند. همچنين سؤال مهمي كه هنوز خزانه داري به 
آن پاسخ شفاف نداده و توپ را به زمين سازمان برنامه و بودجه انداخته 
اين است كه هزينه هاي اجتناب ناپذير كه در گزارش اين نهاد ذكر شده 

دقيقاً براي چه امري مصرف يا پرداخت شده است.

بهناز  قاسمی

دونال�د ترام�پ در حالي سه ش�نبه ش�ب از برجام خارج ش�د و 
تحريم هاي اي�ران را به روال قب�ل از برج�ام بازگرداند كه برخي 
مي كوش�ند با بزرگ نمايي اين تحريم ها، عنوان كنند، اين اتفاق 
باعث فلج ش�دن اقتص�اد ايران خواهد ش�د. دليل اي�ن ادعا نيز 
تمركز تحريم هاي ايالات متحده بر حوزه صنعت نفت ايران است. 
اما به رغم تمامي اين ادعاها شواهد مختلف نشان مي دهد كه نه تنها 
ايران از بازار جهاني نفت حذف نخواهد شد، بلكه اشتياق شركت هاي 
اروپايي ب��راي همكاري با صنعت نفت ايران همچنان پابرجاس��ت. 
درست صبح ديروز و تنها چند س��اعت پس از سخنان تند ترامپ و 
وضع تحريم هاي جديد عليه ايران، در نمايشگاه نفت تهران شركت 
پايانه هاي نفت��ي ايران يك قرارداد همكاري مش��ترك با ش��ركت 
انگليسي دانلوپ به امضا رساند تا نشان دهند تهديدات ترامپ قرار 
نيست  تأثيري بر روند همكاري هاي مشترك ايران و اروپا بگذارد. رضا 
خليلي، معاون عمليات غيرصنعتي شركت ملي نفت ايران در مراسم 
امضاي اين قرارداد با بيان اينكه اين قرارداد در برهه حساس خروج 
امريكا از برجام بسيار كليدي و مهم است، گفت: از اتحاديه اروپا براي 
حمايت از برجام تش��كر مي كنيم و اميدواريم اين موضوع همچنان 

ادامه داشته باشد و طرفين به تعهدات خود پايبند باشند. 
   آيا ايران از بازار جهاني نفت حذف مي شود؟

حالا پس از خروج امريكا از برجام و تلاش براي بازگرداندن تحريم ها، 
سؤال اصلي كه اذهان بسياري را به خود مشغول كرده، اين است كه 
آيا تحريم هاي جديد امريكا مي تواند ايران را از بازار جهاني نفت حذف 
كند؟ براي پاسخ به اين سؤال بايد نگاهي به مشتريان نفتي ايران كرد. 
مشترياني كه سيستم هاي پالايشگاهي خود را با نفت ايران سازگار 
كرده اند و هرگونه تغيير در خوراك پالايش��گاه هاي اين مش��تريان 
مي تواند هزينه هاي گزافي را بر دوش آنان بگ��ذارد. همچنين اين 
نكته را نيز بايد گفت كه طي سال هاي پس از برجام، ايران توانست 
س��هم خود را از بازار نفت جهاني پس بگيرد و قطعاً حذف اين سهم 
از بازارهاي جهاني قيمت نفت را براي كشورهاي صنعتي بسيار بالا 
خواهد برد و تأثير بسياري بر تجارت جهاني خواهد داشت. درست 
در همين راستا بود كه چيني ها در ايام تحريم ايران، بخش بزرگي از 
نفت خود را از سعودي ها مي خريدند، پس از برجام با تغيير رويكرد 
به سمت ايران، خريد خود از عربستان را تا حد زيادي كاهش دادند 
و مشتري اصلي نفت ايران ش��دند. گرچه هنوز مشخص نيست كه 

خريداران نفت ايران چگونه به تصميم دولت امريكا واكنش نش��ان 
خواهند داد. در حال حاضر تمام آنها از اروپا گرفته تا آسيا با تصميم 
ترامپ مخالفت كرده اند. احتمالاً هند و چين نيز تمايلي به همراهي 
با تحريم هاي امريكا نش��ان نخواهند داد، به خصوص از اين جهت 
كه شركت سينوپك چين و عربس��تان در زمينه قيمتگذاري نفت 
با يكديگر اختلاف نظر دارن��د. بنابراين بايد پذيرفت كه حذف ايران 
از بازار جهاني نفت چندان س��اده نخواهد بود و چالشي بزرگ براي 
امريكايي هاست. اين موضوع مورد تأييد خبرگزاري انگليسي رويترز 
نيز هست، جايي كه اين خبرگزاري در تحليلي مي نويسد: »احتمالاً 
طي ماه هاي آينده امريكايي ها پي خواهند برد كه همراه كردن ساير 
كشورها با تحريم نفتي ايران تا چه حد دشوار است، به خصوص به اين 
علت كه منتفعان عمده اين تحريم ها تنها توليدكنندگان امريكايي 
و عربستان سعودي هس��تند.« همچنين پيروز موسوي مديرعامل 
شركت پايانه هاي نفتي نيز نظري مشابه در اين خصوص دارد. وي 
درباره تأثير خروج امريكا از برجام و ت��ردد نفتكش ها در پايانه هاي 
نفتي ايران گفته است: در اين خصوص تمام سناريوهاي ما روي ميز 
است، تدارك همه چيز ديده شده و شركت ملي نفتكش ايران نيز جزو 
ناوگان هاي برتر دنيا است و قطعاً دنيا به نفت ما احتياج دارد و در حوزه 
معادلات نفت نقش آفريني خواهيم كرد. بنابراين به هيچ وجه خروج 

ايران از بازارهاي بين المللي نفت را نمي بينيم. 
    سعودي ها كمين كرده اند

البته اين گفته ها در حالي اس��ت كه در س��وي ديگر اين كارزار رژيم 
آل س��عود رقابت منطقه اي تنگاتنگي با جمهوري اسلامي ايران دارد، 

به دنبال آن اس��ت تا از اين موقعيت بهره بگيرد و سهم بازار ايران را از 
آن خود كند. درست پس از اعمال تحريم هاي امريكا عليه ايران بود كه 
وزارت نفت عربس��تان در بيانيه اي عنوان كرد: »در پي تصميم امريكا 
براي عقب نشيني از توافق برجام، عربستان متعهد مي شود تا ثبات بازار 
نفت را طوري تنظيم كند كه به نفع توليدكنندگان و مصرف كنندگان 

باشد و پايداري در رشد اقتصاد جهاني را نيز در بربگيرد.«
عربستاني ها كه در ارائه سرويس ارزان به امريكايي ها زبانزد هستند، 
پس از اين تصميم ترامپ، با افزايش توليد به دنبال آن هس��تند كه 
نه تنها قيمت نفت را به نفع امريكايي ها كنت��رل كنند و از افزايش 
افسارگسيخته آن بكاهند، بلكه بار ديگر صاحب سهم ايران در بازار 
جهاني ش��وند. گرچه اين رقابت ميان ايران و عربستان، تنها منوط 
به روزهاي اخير نيس��ت،  بلكه يك رقابت ديرينه است. به نحوي كه 
اميرحس��ن زمانيان، معاون وزير نفت ايران چندي پيش گفته بود: 
»من از بخش بازاريابي مان شنيدم كه هرجا مي رود در اروپا و آسيا، 
توسط رقباي ما دنبال مي شود و به )مشتريان ما(تخفيف پيشنهاد 

كرده و فتنه انگيزي مي كنند.«
   تكليف پروژه ها چه مي شود؟

نكته مهم ديگر در خصوص سرنوشت پروژه هايي است كه قرارداد آن 
ميان ايران و شركت هاي خارجي بسته شده است. در اين خصوص 
نيز بايد گفت، بازگشت تحريم ها در حوزه نفتي، مشمول شركت هايي 
كه قرارداد خود با ايران را به ثبت رسانده اند، نمي شود و آنها مي توانند 
تا پايان قرارداد به فعاليت خود در ايران ادامه دهند. موضوعي كه به 
نظر مي رسد، قرارداد توسعه فاز11 پارس جنوبي كه با توتال فرانسه 
به امضا رسيده ش��امل ش��ود و اين قرارداد به قوت خود باقي بماند. 
اين در حالي اس��ت كه مديران توتال مدت هاست با علم به احتمال 
خروج امريكا از برجام و بازگشت تحريم ها، مذاكرات گسترده اي را با 
امريكايي ها آغاز كرده اند تا خود را از اين قانون مصون كنند. همچنين 
شركت هاي روسي، هندي و چيني نيز كه قراردادهاي مختلف نفتي 
با ايران امضا كرده اند، تحت تأثير امريكا نيستند و بعيد است كه در 
اين زمينه با امريكا همراهي كنند. بنابراين با مشاهده تمامي زواياي 
آنچه در حوزه نفت و گاز كشور مي گذرد، بايد اين واقعيت را متذكر 
شد كه در صورت هوشياري مديران كشور، روند طبيعي صنعت نفت 
كشور ادامه خواهد يافت و حتي مي توان از شكاف ميان امريكا و اروپا 

بهره جست و به روزهاي طلايي صنعت نفت بازگشت.

بررسی تأثير خروج امريكا از برجام بر صنعت نفت

ایرانازبازارهاینفتحذفنمیشود

مهران ابراهيميان 

واكنش مسئولان، كارشناسان و بازارهاي مختلف درباره خروج امريكا از برجام 

آمادگي اقتصاد براي مديريت شرايط جديد
علي شيري: بايد استراتژي بسيج ملي را در مقابل اتاق جنگ اقتصادي امريكا در دستور كار قرار دهيم

روزگذشته كارشناس�ان بازارهاي مختلف در 
واكنش به خروج امريكا از برجام، تقريباً يك صدا 
اعلام كردند كه پيش بيني لازم را براي اين منظور 
تدارك ديده ان�د. هرچند كه برخ�ي از بازارها 
مانند بازار سرمايه و بورس با واكنش سرد با اين 
موضوع برخورد كرد و حتي شاخص اندكي بالا 
رفت. بازار سكه نيز با اندكي افزايش مواجه شد 
كه پيش بيني مي شود از امروز قيمت طلا كاهش 
قابل توجهي را در روزهاي پيش رو تجربه كند. 
به گزارش »جوان« فع��الان اقتصادي مي گويند، 
اتفاقاً اگر ترام��پ، برجام را تعلي��ق مي كرد و يك 
مهلت دو تا سه ماهه تعيين مي كرد، اوضاع بدتر بود 
و اين بلاتكليفي در قراردادها، وضعيت را به شكل 
بدتري پيش مي برد و اكنون تكليف مشخص شده 
است. واقعيت آن است كه ظرف ماه هاي گذشته، 
اقتصاد ايران در يك بلاتكليفي عميق فرو رفته بود 
و بسياري از ش��ركت هاي اروپايي و طرف قرارداد 
ايران، قراردادهاي خود را با ايران معلق نگه داشته 
و منتظر تصميم ترامپ مانده بودند. اكنون تكليف 
مشخص شده و حداقل شركت هاي اروپايي طرف 
قرارداد برخي شركت هاي ايراني، ديگر بايد تكليف 
خود را با قراردادهاي خود در ايران يكسره كنند؛ يا 
بايد ايران را ترك كنند يا بمانند و به كار ادامه دهند؛ 
نه اينكه در اين فضاي معلق، فقط از امتيازاتي كه 
احتمالاً دول��ت در اختيار آنها به لح��اظ واردات و 
مواردي از اين دست گذاشته است، بهره مند شوند. 
   دولت آمادگي براي مديريت شرايط را دارد

در همين ارتباط، مسعود خوانساري در گفت وگو با 
خبرنگار »مهر« گفت: دولت براي خروج امريكا از 
برجام، سناريوها را چيده و آمادگي مديريت دارد. 
اين در حالي است كه بلاتكليفي خروج يا ماندگاري 
امريكا در برجام براي س��رمايه گذاران خارجي در 
اقتصاد ايران، مشكلاتي را ايجاد كرده بود، اما در 

شرايط فعلي وضعيت مشخص شده است. ابراهيم 
بهادراني، مشاور عالي اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كشاورزي تهران هم در گفت وگو با »مهر« گفت: 
اگر ترامپ، تعليق را ادامه مي داد، شرايط بلاتكليف 
كنوني ادامه مي يافت. ولي با خروج ترامپ از برجام، 

تكليف همه مشخص شد. 
  بخش مسكن به تنهايي مي تواند سياست 

تحريم  امريكا را بي اثر كند
افشين پروين پور كارش��ناس اقتصاد مسكن با بيان 
اينكه با ظرفيت هاي بخش مسكن مي توانيم جلوي 
امريكا بايس��تيم، گف��ت: بخش مس��كن به تنهايي 
مي تواند اقتصاد ايران را سرپا نگاه دارد. وي تصريح 
كرد: در هر صورت مسكن كش��ور، تأثير آنچناني از 
بحث خروج برجام نمي پذيرد و مي توان به راحتي از 
ظرفيت اين بخش براي ايجاد اشتغال و افزايش سطح 
درآمد خانوارها استفاده كرد. يك اقتصاددان نيز با 
اشاره به اينكه خروج امريكا از برجام فرصتي بي بديل 
براي خروج از اقتصاد آچمزي است، گفت : نبايد مقابل 
اتاق جنگ اقتصادي امريكا رفتار عادي داشت و نياز 
به اتخاذ استراتژي بسيج ملي است. بهروز عليشيري 
در گفت وگو با »فارس« گفت : شرايط اقتصاد آچمزي 
فريبنده است و در اين وضعيت، چنانچه كنشگران 
اقتصادي متوجه نباشند كه قابليت ها و ظرفيت هاي 
آچمز ش��ده، فاقد كارايي و اثربخشي رفتاري است  
دچار فهم غلط و سوءبرداشت نسبت به داشته هاي 
واقعي خود خواهند ش��د و برج��ام چنين وضعيتي 
را براي اقتص��اد ايران فراهم م��ی آورد. به گفته اين 
استاد اقتصاد بين الملل، در حوزه هاي روابط اقتصاد 
خارجي، روابط كشور با مجامع و مؤسسات اقتصاد 
بين الملل نظير بانك توسعه اسلامي و بانك جهاني، 
روابط كارگزاري بانكي با بانك ه��اي مطرح غربي، 
انجام پروژه هاي ب��زرگ با حضور س��رمايه گذاران 
خارجي در ح��وزه نيروگاهي و بزرگراه��ي، قرارداد 

IPC نفتي با توتال، خريد هواپيما و مثال هاي متعدد 
ديگري از س��اير حوزه هاي رواب��ط اقتصاد خارجي 
كشور نشان مي دهد، بايد به س��رعت سوءتفاهم و 
سوءبرداش��ت خود را از ش��رايط موجود اقتصادي 
تغيير و بازنويسي كنيم. اين اقتصاددان به وظيفه و 
نقش ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي اشاره كرد و 
اظهار داشت: اين »ستاد« بايد فراقوه اي باشد، مركب 
از همه صاحب نظران اقتصاد بين المللي و اقتصاد ملي 
صاحب تخصص و تجربه باشد، منعطف و با سرعت 
بالا تصميم گيري كند و برنامه اي عملياتي و كمي و 
سنجش پذير را براي بازگشت آرامش به اقتصاد ملي 

تدوين و اجرايي كند. 
   واكنش سرد بورس به خروج امريكا

اما بازار بورس هم واكنش سرد به خروج امريكا از 
برجام داشت و شاخص 171 واحد افزايش يافت. 
تحليلگر تكنيكال بورس با اشاره به خروج امريكا از 
برجام گفت: مردم رفتارهاي هيجاني در بازار بورس 
نداشته باشند، چراكه 97 يكي از بهترين سال هاي 

مالي براي بازار سرمايه كشور است. 
نويد اختري زاده در گفت وگو با »مهر« با اشاره به 
خروج امريكا از برجام گفت: اگرچه ممكن اس��ت 
خروج ترامپ از برجام، آثار اقتص��ادي براي ايران 
داشته باش��د، اما به هرحال در بازار سرمايه ايران 
تأثير منفي نخواهد گذاشت و حتي اگر به صورت 
كوتاه مدت، شاخص رو به كاهش نهد، طی يك يا دو 
روز به سرعت جبران خواهد شد؛ همانطور كه ديروز 
هم بازار سرمايه بي تفاوت به تصميم رئيس جمهور 
ايالات متحده امريكا، روز را با افزايش شاخص آغاز 
كرد. بايد توجه داشت كه هيچ اتفاق خاصي در بازار 
سرمايه نيفتاده است. سابقه اين را داريم كه خيلي 
از مسائل سياسي پيش آمده و حتي توافق برجام 
امضا ش��ده  ولي نتيجه آن بر بازار س��رمايه، كاملًا 

برعكس بوده است. 

   بازار آماده خروج امريكا از برجام بود
رئيس اتحاديه بنكداران موادغذايي تهران نيز با تأكيد 
بر اينكه هيچ مشكلي براي تأمين كالاهاي اساسي 
نداريم، گفت: قيمت برخي اق��لام كاهش يافته اما 
توليد كنندگان روغن تقاضاي افزايش قيمت دارند 
كه ظاهراً با درخواست آنها موافقت شده است. محمد 
آقاطاهر به خبرگزاري فارس، گفت: هيچ مش��كلي 
براي تأمين كالاهاي اساس��ي از جمله برنج، روغن، 
قند و شكر و حبوبات وجود ندارد و اين كالاها به اندازه 
كافي در بازار موجود است. رئيس اتحاديه بنكداران 
مواد غذايي افزود: قيمت برنج خارجي، قند و شكر و 
حبوبات در بازار كاهش يافت��ه و قيمت برنج ايراني 
ثابت بوده است. وي درخصوص تأثير خروج امريكا از 
برجام بر وضعيت بازار گفت: براي اين موضوع آماده 

بوديم و مشكل خاصي وجود ندارد. 
  2/6ميلي�ارد دلار ارز در س�امانه نيم�ا 

تخصيص يافت
رئيس كل بانك مرك��زي نيز با بي��ان اينكه هيچ 
نگراني از تأمين ارز متقاضيان وجود ندارد، گفت: 
از ابتداي فعاليت س��امانه نيم��ا در 22 فروردين 
امس��ال براي تأمين مالي تجارت خارجي كش��ور 
تا 18ارديبهش��ت م��اه بيش از 6/2ميلي��ارد دلار 
ارزهاي مختلف تخصيص داده شده است.  ولي الله 
سيف روزگذشته پس از پايان جلسه هيئت دولت 
به خبرن��گاران گفت: اي��ن مي��زان تخصيص ارز 
در كمتر يك ماه، نش��ان دهنده نب��ود محدوديت 
ب��راي نيازهاي متقاضي��ان اس��ت. وي ادامه داد: 
در م��دت ياد ش��ده همچنين بي��ش از 4ميليارد 
دلار منابع ارزي تأمين ش��ده و صادركنندگان نيز 
1/2ميليارد دلار به نظام بانك��ي واگذار كردند كه 
نشان مي دهد، مسير در شرايط عالي قرار دارد. وي 
ادامه داد: براي پوشش كافي تأمين ارز در سامانه 
نيما، فهرس��تي از نيازهاي منطق��ي و قابل قبول 
تهيه كرديم تا در كميت��ه موردنظر تصميم گيري 
ش��ود. رئيس كل بانك مركزي افزود: در جلس��ه 
روز گذش��ته با حضور ذي نفعان بازار ارز از جمله 
واردكنندگان، صادركنن��دگان و توليدكنندگان، 
اعلام ش��د تصميم هاي جديد درباره ارز، استقرار 
نس��بي مناس��بي را با توجه به زمان اندك انجام 
كارها، ايجاد كرده و آرامش نسبي به وجود آورده 
است. سيف ادامه داد: از همه ذي نفعان خواسته شد 
پيشنهادهاي خود را براي بهبود وضعيت موجود با 
بانك مركزي در ميان بگذارند تا با گذش��ت زمان، 
مسير تكامل طي شود. وي درباره تمهيدات انجام 
شده نس��بت به نقض برجام از سوي امريكا گفت: 
برنامه ريزي لازم از 22 فروردين امسال انجام شده و 
شرايط ارزي كشور تحت كنترل قرار دارد. همچنين 
به گونه اي عمل مي كنيم كه اقتصاد كشور از هرگونه 

فضاسازي از مصونيت لازم برخوردار باشد. 
   به شرايط قبل از برجام باز نمي گرديم

وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي هم برگش��ت به 
شرايط پيش از برجام را غيرممكن دانست و گفت: 
به يقين، به آن شرايط باز نمي گرديم. »علي ربيعي« 
در گفت و گو با »ايرنا« افزود: از نظر زيرس��اخت ها 
آمادگي كاف��ي را براي برخورد با اق��دام امريكا در 
خروج از برجام داريم. وي درخصوص اثرات اقدام 
دونالد ترامپ در نقض و خروج از برجام نيز گفت: 
خروج از برجام در زندگي اقتص��ادي و اجتماعي 

ايراني ها اثر چنداني ندارد.

مهران ابراهيميان 
   گزارش  یک

جعفر  تكبيري
   گزارش  2


